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NÁZORY zastupitelů

Změna právních předpisů 
aneb jak na fotovoltaiku

Olgerd Pukl (ODS), 
zastupitel MČ Praha 4

Jedním z hlavních témat 
současnosti, které zajisté 
zajímá naše spoluobča-
ny, je energetika a s ní 
spojená krize vyvolaná 
současným válečným 
konfliktem, který 
rozpoutalo Rusko na 

Ukrajině. Každý určitě pocítil dopad zvýšení 
cen energií a přemýšlí, jakým způsobem situaci 
řešit. Současná energetická krize postavila do 
popředí otázku využívání obnovitelných zdrojů 
energie jako prostředek ke snížení závislosti na 
dovozu plynu z Ruska a k zajištění energetické 
bezpečnosti a soběstačnosti České republiky.
Vláda ČR učinila několik kroků, aby dopady 
této krize minimalizovala. Jedním z kroků byla 
snaha o zjednodušení platných právních před-
pisů zabývajících se touto problematikou. Vláda 
v minulém roce reagovala na vzniklou situaci 
úpravou legislativy, a to přípravou a schválením 
čtyř novel energetického zákona č. 458/2000 Sb. 
Čtvrtá novela energetického zákona, která sou-
časně mění stávající stavební zákon č. 186/2006 
Sb., tzv. novela LEX OZE I, vstoupila v platnost 
24. ledna. 

Poraďte se s odborníky 
Cílem novely je umožnit jak fyzickým, tak 
právnickým osobám zajistit energii na pokrytí 
jejich potřeb, která bude cenově dostupná, 
z národních zdrojů a přispěje k dekarbonizaci 
ČR. Novela má snížit administrativní požadavky 
a zefektivnit procesy na úrovni státní a veřejné 
správy. Jednodušeji řečeno podle legislativní 
úpravy lze bez stavebního řízení nově budovat 
zdroje energie až do výkonu 50 kW. Soukromá 
osoba nemusí mít licenci na výrobu elektřiny 
do 50 kW pro vlastní spotřebu. Současně podle 
stavebního zákona jsou tyto stavby pro výrobu 
energie z obnovitelných zdrojů stavby v tzv. 
volném režimu a nevyžadují rozhodnutí o umís-
tění stavby ani územní souhlas. Novela by měla 
upřesnit charakter stavebních úprav pro tyto 
energetické instalace bez nutnosti stavebního 
řízení a vydání stavebního povolení.
Realizace fotovoltaických zdrojů se tak oproti 
minulosti zásadně zjednodušila, ale současně 
může bohužel vést i k nekontrolovatelným chy-
bám, a to v oblasti přetížení nosných konstrukcí 
a nedodržení pravidel požární bezpečnosti. Pro-
to by bylo dobré, aby každý stavebník, který si 
chce osadit fotovoltaiku na svoji střechu, vychá-
zel z toho, že v prvé řadě je třeba nejprve získat 
osvědčení od statika a požárního specialisty. 
Případně by mu měli tito odborníci sdělit, co 
musí učinit, aby vše proběhlo bez komplikací. 
Na trhu působící seriózní firmy tak už postupují 
při přípravě automaticky a potřebná osvědčení 
zajistí. Zákazníci by se měli vyvarovat „super 
levných“ a naoko bezproblémových nabídek od 
neseriózních dodavatelů bez této přípravy.

Jarní bilancování
Tomáš Hrdinka (ANO 2011),  

radní MČ Praha 4
Vážení čtenáři,
po několika měsí-
cích vás opět srdečně 
zdravím. Jelikož věřím, 
že vysokým cenám a in-
flaci navzdory se stále 
dokážete potěšit z toho, 
když se něco kolem vás 
povede, rád bych struč-
ně shrnul, v jakém stavu 

jednotlivé plánované investice jsou.

Biotop Braník
Výstavba biotopu je přibližně v polovině, jezerní 
pánev je už dokončená. Do konce května by 
mělo být hotovo, i včetně vegetačních úprav. 
I když to trvalo skoro čtyři roky, rád bych, aby 
do deseti let měly podobný biotop i jiné části 
Prahy 4. Začít je totiž vždycky nejtěžší.

Jezírko v Jezerce
V současnosti je dokončen kamerový průzkum 
stok v okolí vyschlého jezírka v parku Jezer-
ka a vodohospodářem jsou vypracovávány 
podmínky pro zadání projektové dokumentace 
jeho revitalizace. Hotový projekt očekáváme 
v průběhu léta, následovat bude stavební řízení 
a soutěž dodavatele, v ideálním případně začne-
me s revitalizací příští rok na podzim.

Květnaté louky
V současnosti máme 10 ploch, na kterých vysé-
váme tzv. strakonickou směs, hlavně podél ko-
munikací, kde udělá největší parádu. Letos další 
3 až 4 plochy přidáme, aby se příští rok ustálil 
jejich počet na patnácti a každá část Prahy 4 se 
mohla potěšit jejich barevnou proměnlivostí.

Smart toaleta
Z Podolí, kde nebyla dostatečně využívána 
a byla častým terčem vandalů, jsme se rozhodli 
přesunout smart toaletu jinam. Může skončit 
v parku Jezerka, ale i jinde, třeba u dětského 
hřiště. Pokud máte tip, kde by udělala službu, 
napište mi na tomas.hrdinka@praha4.cz.

Ruina v Braníku
Pozemek s ruinou plnou bezdomovců je připra-
ven v magistrátní radě ke směně mezi státem 
a Prahou. Už rok a půl máme zažádáno o jeho 
svěření. Mohlo by se povést ještě letos a na 
podzim naplánovat investici na rok 2024, kdy 
by měl být objekt zbourán a nedůstojné území 
přeměněno v park.

Vnitroblok Halasova
I když bude investice menší, než se původně 
počítalo, hodláme prostředky ještě letos využít 
s maximální efektivitou tak, aby byly v souladu se 
studií, která vzešla z rozsáhlé participace s veřej-
ností, a kdykoliv jsme mohli další etapou navázat. 
A začneme tím, co obyvatele nejvíce pálí.

Lepší a hezčí Praha 4
Petr Kučera (TOP 09), 
zastupitel MČ Praha 4

Vážení obyvatelé Prahy 4, 
milí sousedé, v rámci 
svého rozpočtu pro rok 
2023 Praha 4 již podruhé 
vyčlenila finanční prostřed-
ky pro tzv. participativní 
rozpočet. O co se jedná? 
Je to způsob hospodaření 
s veřejnými financemi, kdy 
občané podají do určitého 

data podněty na zlepšení svého nejbližšího okolí. 
Zvolená pracovní skupina se s podněty seznámí 
a do dalšího kola vybere minimálně tři projekty 
z každé kategorie. O pořadí vybraných podnětů, 
ze kterých se tak stanou projekty, se následně 
hlasuje a vítězné pak obec/úřad realizuje. (Jedná 
se o podněty, které mohou být skutečně realizova-
telnými projekty – s ohledem na majitele pozemků 
a podobně). Zahajovací ročník vycházel z pravidel 
platných v jiných městských částech jako Prahy 2 
a 6. Nevymýšlelo se tedy nic nového pro stručnou 
a jasnou podobu celého projektu v podmínkách 
Prahy 4. I letos se participace týká tří okruhů: 
regenerace zeleně, opravy chodníků a rozšiřování 
počtu parkovacích míst. Zvolená pracovní skupina, 
jíž jsem členem (nominován jako předseda Komise 
MA 21), která je dále složena z odborníků i úřed-
níků znalých místních reálií a z dalších zástupců 
vedení radnice, vybere, při splnění všech kritérií, 
k závěrečnému hlasování vždy podněty tak, aby byl 
brán ohled na všechny části Prahy 4. Pro každou 
z navržených oblastí jsou vyčleněny finanční 
prostředky v maximální výši milion Kč. V době, 
kdy čtete tyto řádky, budou podněty již vybrány 
a hlasování na internetových stránkách radnice 
bude v plném proudu, a to až do 6. dubna. Máte 
tedy ještě možnost podpořit blízké projekty, které 
zvelebí nebo zefektivní použití vašeho nejbližšího 
okolí. Ke zveřejnění výsledků hlasování obyvatel 
Prahy 4 dojde ve druhé polovině dubna.

Participace 2023
Letošní počet podnětů překonal mnohá očeká-
vání. Celkově se jich sešlo více než 35, tedy více 
než trojnásobek oproti zahajovacímu ročníku, 
přičemž jeden z podnětů se opakuje hned třikrát. 
Naše pracovní skupina rozhodne z velkého množství 
podnětů ze všech koutů naší městské části. Od 
sídliště Novodvorská přes sídliště Krč a Spořilov, dále 
jde o náměty z oblasti kolem Kačerova a Budějovické 
a také o některá místa v Michli nebo v Nuslích. Naši 
sousedé navrhují úpravu chodníků, zpevnění cest 
v zeleni, revitalizaci některých částí sídlišť nebo 
vybudování květnatých luk na konkrétních místech. 
A úkolem nás členů pracovní skupiny bude podle 
našeho nejlepšího vědomí a svědomí vybrat ty 
nejefektivnější podněty pro obyvatele Prahy 4. Je 
jasné, že velké množství námětů do finálního kola 
neprojde. Přesto se domnívám, že půjde o podněty, 
které se nehodí založit někam do desek, ale postup-
ně je v nějakém časovém horizontu provést. A udělat 
tak ze čtyřky lepší a hezčí místo k žití. 
Na závěr přeji všem čtenářům a čtenářkám hezké 
Velikonoce a užijte si příchod jara.


